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Kanári madarak szállítása Pozsonyba 1655-ben. Az ország-gyűlések 
idején — amint tudjuk — tömérdek külföldi kereskedő kereste fel áruival 
az országgyűlés helyét. S a meddig a tanácskozások tartottak, a vásár 
is vigan folyt. Ugylátszik, a vásárlási kedv ilyenkor elég nagy volt, mert 
még kanári madarakat is hoztak eladásra. így 1655. január 13.-án H ö 1 ζ 1 
János nürnbergi kereskedő kap útlevelet, hogy az „udvartartásra" 150 
kanári madarat szállítson Pozsonyba. 

(Köz. pénz. levélt. Hungr. 14534.) 

Kísérlet a Vág folyó hajózhatóvá tevésére 1713-ban. A bécsi udvari 
kamara és a haditanács R ó z s a h e g y e n fűrészmalmokat és hajóépítő 
műhelyeket rendeztettek be, hogy a katonaság élelinézésére elegendő 
hajó álljon .rendelkezésükre. A fürészelő és hajóépítő mestereket a gmundeni 
sókamara területéről és Felső-Ausztriából vitették Rózsahegyre. E hajó-
építő telepnek az élén bizonyos N e f f z e r K o n r á d állott. Tömérdek 
jelentésből ügyes és buzgó embernek látszik. Mivel aFelső-Vágon a hajózás 
nagy nehézségekkel járt. Neffzer arra kérté az udvari.kamarát, bocsátana 
rendelkftzésérp, 350 munkást, hogy a V á g ó t R ó z s a h e g y t б 1 
B^üjLü-ki n-ig- liaj.Qzhatóvá_tegyO^ Az udvari kamara bízott Neffzer ügyes-
ségében, s helyeselte az ő terveitL Mivol azouBãrf ázTíTgy^~níünkások 
odárendeléséhez a magyar kanczellária rendeletére volt szükség,~az~údvari 
kamara átírt a kanczelláriához, s melegen ajánlotta Neffzer terveit. A 
magyar kanczellária 1713. decz. 2-án felelt az udvari kamarának. A Felső-

T a g " — írjaT — rõj5pânt sebes, ragadó, sziklákkal "telt folyó, a mélyen 
alig lehet szó hajózásról,., SzJ, ζ a d o k , ó t a e s а к i s , s ζ ál о к к а 1 
j á r η а к_ i_t_t.,IIa „a folyót hajózhatóvá akarják tenni, a mederben , levő 
sziklákat el kell távolítani, ez a munka pedig ezrekbe kerül, s kérdés 
les^^exaüménye. Ugyanis századok hosszú tapasztalata bizonyítja, hogy 
itt csak szálokkal lehet járni. Ha a hajózás lehetséges volna, annyi idő 
alatt bizonyára akad ember, aki kísérletet tesz a hajózással. De ha_ 
Neffzernek komoly tervei vannak, nyújtsa be azokat, hogy a kanczellária 
is megismerje, Úgy látszik, Neffzer hamarosan eleget tett a kanczellária 
kívánságának^ mert 1714-ben már^ erpsen _dolgoznak a vág hajózhatóvá" 
tevésén. A munkát Neffzer^vezette. Egyelőre csak arról volt szó^ hogy 
Rózsahegy és Zsohia között ι hajózást lehetgyXtëgyek. Äz érdekelt megyék 
munkások adásával és 540 frt-nyi pénzsegélylyel támogatták a szabályozást. 
A munka — âïniiit' Neffzer írja_—.sok helyen életveszedelemmel járt, 
s mindenütt sok munkát és kitartást kívánt. („Bei vorgehabter Einrichtung 
dieses so schweren und forderist wegen so hauffigen hohen Steinklippen 
und Felsen fast desperat angeschinenen Werks besonders grosse Mühe 
Arbeit und Strapazen nicht ohne Leib und Lebensgefahr ausgestanden") 
A munka 1714-től fogva 1715 szeptemberig tartott. Ez idő aljtjtN-effzer 
tolytoji-aJElzgn_eIt~ sjnegTfonyhajáFis ott rendezte be. S annyira lelke-
sedett terve fölött, hogy_a munkákra a magáéból is jmntej^yíOO frt-ot 
"költött Egyébként a készpénzkiadás mintegy 3117 frt-ra rúgott. "Ezzel 


